
.

Rösta för ett  
solidariskt  
Motala!
Quis rem andam sequi 
cusam fuga. 

Rädda vår 
sjukvård!
Con pore, inciis mil mo 
cum volorep erferru 
mquunt aspid.

Hållbar  
energipolitik!  
Daestemporro corro dis 
nonectusam id ut dollab 
inctati aereceptiur.

Det är dags för en ekono-
misk politik som ökar jäm-
likheten. En ekonomisk 
politik som gör nödvändiga 
investeringar i våra sko-
lor, sjukhus och äldreboen-
den. Som förbättrar för alla 
välfärdens hjältar. De som 
bär upp och gör det möjligt 
för Sverige förtjänar mer 
än applåder. Nu är det dags 
att betala med fler kolle-
gor, högre löner och bättre 
arbetsmiljö.

Ska vår välfärd fungera 
måste marknadstänket och 
vinstjakten sparkas ut. Vi 
behöver ett Sverige som 
fungerar. Ett Sverige med 
solidaritet och rättvisa – 
istället för vinstjakt och 
girighet.

För en  
bättre väl-
färd

INTRO

vansterpartiet.se/ 
blimedlem

Regeringen slaktar 
Sveriges välfärd
Sida 4–5

Vi satsar på 
hela Botkyrka

Hela havet 
stormar i 
Botkyrka- 
politiken
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John Lapidus
FORSKARE

Privata sjukförsäkringar  
har skapat ett parallellt  

sjukvårdssystem.

Clara Lindblom
BORGARRÅD (V) STOCKHOLM

18 miljarder saknas  
till välfärden i högern  

och SD:s budget.

Hur ska människor kunna 
leva i Norrland när det  

varken finns pengar eller  
personal till välfärden?

Bore Sköld
GRUPPLEDARE (V) UMEÅ

Byt regering
Tillsammans är vi många 
som kämpar för bättre vill-
kor och en starkare välfärd. 
Byt ut högerregeringen, 
välfärden förtjänar bättre.

Sluta betala 
nätläkare 
med skatte-
medel

SAMHÄLLSINFORMATION
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Vänstern i Botkyrka är en del av 
skriftserien Folkviljan.Vänstern 

i Botkyrka
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FRÅGA 4
Vad tycker du är 
den viktigaste väl-
färdsfrågan just nu?

Tord Svärd,
Storvreten

– Den viktigaste välfärds-
frågan är de minskade 

resurserna till skolan. 
Skattesänkningar för 
de besuttna drabbar 
de som bäst behöver 
satsningar, den unga 

generationen!

Roberto Ovalle Rios,
Norsborg

– Det viktigaste är att väl-
färden får mer resurser. 

Välfärd är väldigt vik-
tigt för oss som jobbar 
inom välfärd och till alla 
medborgare också.

Silje Vara-Mittermaier,
Tullinge

– Just nu anser jag att 
det viktigaste är att alla 

barnfamiljer ska ha råd 
med att betala sin mat 
och bostad. Så jag ser 
gärna att barntillägget 
ökas i takt till inflatio-

nen med ökade utgifter.

Emma Bergström,
Tumba

– Jag tycker att vården 
är den viktigaste frå-

gan just nu. Vi behöver 
minska köer och ned-
skärningar och se till 
att vi har en trygg, till-
gänglig och icke-vinst-

drivande vård

● Kommuner och regioner, som har i uppgift 
att ge oss livsviktig välfärd som skolor, sjukvård 
och omsorg, har enorma utmaningar att klara av 
sin ekonomi. Runt om i landet drabbas människor 
av nedskärningar inom välfärden. Om vi dess-
utom lägger följderna av två års covid-pandemi i 
ekvationen så kan alla förstå att vi står inför stora 
utmaningar. I detta läge har vi en regering som väl-
jer att sänka skatten för dem som har det bäst ställt 
och gör det ännu mera fördelaktigt för villaägarna 
i Djursholm att lyxrenovera sina kök. Dessutom 
sänker man bensinskatten vilket ger mer växthus-
gasutsläpp och mindre klirr i statskassan.

Vår kommun har stora utmaningar. Vi behöver 
en politik som på riktigt tar ansvar för den eko-
nomiska kris som vi står inför. Vänsterpartiet 
är beredd att ta detta ansvar. Vi har kommit till 
vägs ände med effektiviseringar i Botkyrka. 
Nu finns det inget mer vi kan spara in på - det 
är bara rena nedskärningar som återstår. 

I vård- och omsorgsnämnden består effekti-
viseringarna i år av vakanta tjänster. Det kan inte 

fortsätta. Det är många chefsposter som är vakanta, 
en bra styrning är avgörande för hur verksamheten 
fungerar. Vilka tjänster blir vakanta till nästa år när 
effektiviseringskravet ligger kvar? Hur ska man 
lösa denna ekvation? Utan tillskott från statskas-
san kan vi, precis som Region Stockholm och så 
många andra kommuner och regioner, bli tvungna 
att höja skatten. Höjd skatt i kommunen och 
regionen är en sista utväg för att vi ska kunna ha 
personal i hemtjänsten, lärare på våra skolor och 
en socialtjänst som kan motverka gängvåldet och 
hindra den brutalisering av samhället som drabbar 
oss alla på olika sätt. 

Botkyrkas invånare behöver 
kunna lita på att kommunens 

politiker levererar, speciellt i 
kristider när högerregeringen 
sviker. Med Vänsterpartiets 
politik lämnar vi ingen bakom. 
Vi satsar på hela Botkyrka.

  Marit Normasdotter,
ordförande Vänsterpartiet Botkyrka

Höjd skatt i kommunen och regionen är en sista utväg för att vi ska kunna ha lärare i skolan, skriver Marit
Normasdotter.

Sverige har nu under ett års tid haft den mest högerextrema reger-
ingen i modern tid. Nu börjar vi på riktigt se effekten av det. Reger-
ingens nedskärningsbudget drabbar framför allt de mest utsatta i 
samhället.  Vi har den värsta inflationen i Sverige sedan finanskrisen på 
90-talet. Vi har sett rusande elpriser och en stigande ränta. 

LEDARE

En välfärd under attack?
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Här finns vi.
Engagera dig!

Vänsterpartiet
Botkyrka

Hemsida:
botkyrka.vansterpartiet.se
Instagram & X: 
vbotkyrka  

Facebook:
Vänsterpartiet Botkyrka
Bli medlem: 
vansterpartiet.se/bli-medlem
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Panama Papers?! … minns du avslöjandet om svenska 
företagsledare, kändisar och poli-
tikers skatteflykt? Den fortsätter 
än idag. Årligen göms det, enligt 

Skatteverket, undan 130 miljarder 
kronor från beskattning i olika skat-
teparadis. Pengar som borde gå till 
din och min välfärd.

”Om vi ska få en 
jämlik vård i hela 
landet måste  
marknadsvården 
stoppas.
JESSICA EEK 

Den svenska  
sjukvårdsmodellen  
monteras ner

– Vi har idag 800 000 personer 
som har privata sjukvårdsför-
säkringar som låter dem gå före 
sjukvårdsköerna. Det har skapat 
ett parallellt sjukvårdssystem.
 – Den svenska sjukvårds- 
modellen gick ut på att den var ett 
gemensamt system för alla oavsett 
samhällsklass. Man gick till sam-
ma sjukvård. Det vi nu ser är att 
denna modell slås sönder. 
 John Lapidus forskning handlar 
om hur den svenska sjukvården 
påverkas av en växande marknad 
för privata sjukvårdsförsäkringar. 
I sin senaste bok Den sjuka de-
batten beskrivs hur försäkrings-

bolagen och de privata aktö-
rerna driver fram ett parallellt 
sjukvårdssystem som bygger på 
plånbokens tjocklek snarare än 

behovet av sjuk-
vård.

I praktiken 
fungerar det 
så att priva-

ta vårdgivare 
tecknar avtal 

med både regioner och försäk-
ringsbolag. Det gör att de privata 
vårdgivarna får dubbla uppdrag 
och leder till att när de ger vård 
till en privatfinansierad patient 
så får någon i det offentliga sys-
temet vänta. 
 – Genom att resursstarka  
grupper har en ventil ut ur syste-
met så innebär det också att det 
blir enklare för politiker att skära 
ner i sjukvården. De som har 
egna sjukförsäkringar drabbas 
inte av försämringar och kommer 
därmed inte heller att protestera.

Under de år som John Lapidus 
arbetat med sin forskning har 
han försökt få igång samtal och 
diskussion med både politiker 
och företrädare för försäkrings-
branschen. Många har svarat men 
ofta på ett undanglidande sätt. 
Ofta förs påståenden fram om att 
det här parallella systemet avlastar 
den offentliga sjukvården. 
 – I verkligheten är det ju fak-
tiskt precis tvärt om, menar 
John Lapidus.

Sten Axelsson Fisk, 
läkare på Lasarettet i 
Ystad, menar att den 
offentliga sjukvården inte 
kan tävla mot de privata vård-
företagen. 
 – Pengar och personal inom 
sjukvården finns inte där de skulle 
behövas som mest. Konsekven-
sen blir en försämrad tillgång till 
sjukvård. 
 – Det är också ett rättvise- 
problem där de som kan betala 

för sin sjukvård går före i kön, 
fortsätter Sten.

Högern har varit skickliga när de 
genomfört systemskiftet i sjuk-
vården. Rätten till jämlik vård 
har monterats ner utan att det 
skapats någon större debatt sam-
tidigt som den offentliga sjukvår-
den nästa år kommer att sakna 14 
miljarder kronor.

 – Det är inte för sent att 
rädda den offentliga sjuk-
vården, menar Jessica 
Eek som sitter i region- 
styrelsen för Vänsterpar-

tiet i Region Östergötland 
och är sjuksköterska på 

Universitetssjukhuset i Linkö-
ping. 
 – För att få till en förändring 
krävs en stark politik som både 
ändrar lagstiftning och ger sjuk-
vården mer resurser. Men det 
krävs också att fler engagerar sig 
och tar strid för en gemensam 
sjukvård. ■

Den jämlika sjukvården är på 
väg att försvinna. Det menar 
forskaren John Lapidus som 
granskat hur privata sjuk-
försäkringar leder till ett 
parallellt system som skapar 
gräddfiler och urholkar den 
offentliga sjukvården.
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Högerns  
nedskärningspolitik  
slår hårt mot  
välfärden
Kommuner och regioner i hela landet går  
på knäna. I välfärden väntar historiska  
nedskärningar, ändå väljer regeringen och 
SD höjda ROT-bidrag framför höjda stats- 
bidrag. Hur kommer det att drabba vanligt  
folk runt om i landet?

● I Malmö tvingades man förra året 
skära ned skolornas budget med 200 
miljoner. I år väntar ytterligare ned-
skärningar, på cirka 80 miljoner kronor. 
Emma-Lina Johansson, Vänsterpartiets 
oppositionsråd i kommunen, är djupt 
bekymrad:
 – Vi är vana vid nedskärningsbudgetar 
i Malmö, men nu är läget extremt. Vi har 
drivit reformer som skulle hjälpa vanligt 
folk genom krisen, som gratis skolfru-
kost, men styret hittar inga pengar till 
någonting, säger Emma-Lina.

Regeringen hade kunnat stötta upp 
genom höjda statsbidrag, men har valt 
sänkt skatt på snus och höjda bidrag till 
lyxrenoveringar.
 – Det är på ett sätt väntat, ändå känns 
det lite som ett hån när de säger att vi 

bara behöver bita ihop. Regeringen och 
SD lägger enorma pengar på att bygga 
häkten för barn men förstår inte att det 
är en stark välfärd som är den verkliga 
brottsförebyggande åtgärden, säger 
Emma-Lina.
 
I huvudstaden väntar också bistra 
tider. Styret, där Vänsterpartiet ingår, 
har höjt kommunalskatten med 24 öre 
och därmed fått loss nästan 850 miljoner 
kronor för att undvika nedskärningar i 
sina verksamheter. Borgarrådet Clara 
Lindblom kommenterar:
 – Eftersom regeringen har vägrat ta 
sitt ansvar för välfärdskrisen vi befinner 
oss i har vi beslutat att höja skatten nästa 
år. Vi måste värna förskolan, skolan, 
äldreomsorgen och socialtjänsten från 
nedskärningar. Det kommer fortfarande 

Från norr till söder, högerregeringens budget leder till nedskärningar i kommunerna.
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Tufft för sjuk- 
vården när  
politiken sviker

Undersköterskan Johanna Magnus-
son ser hur krympande resurser drä-
nerar sjukvården på kompetens.

För tio år sedan var hon en av tjugotre som 
bidrog med en novell till en bok som Kommu-
nalarbetaren gav ut. 
 Den gestaltade en svårt sjuk kvinna och 
hennes upplevelse av sin omvårdnad. 
 Sedan blev Johanna Magnusson under-
sköterska. Och det är fortfarande omsorgen 
om den sjuka som vägleder henne.

– Patienten får aldrig bli bara ett 
nummer för oss inom vården. 
Hon är en människa som är värd 
all vår empati, säger hon.

På hennes avdelning vid med-
icinkliniken på Mora lasarett 
finns det gott om tid för med-
känsla och uppmuntran. Rehabi-
literingen efter en stroke är tids-
krävande. Men det är också en 
klinik som krymper, med medar-
betare som sliter hårt.
 – Bristen på sjuksköterskor 
innebär att vi bara kan ha ett 
40-tal vårdplatser öppna jäm-
fört med uppemot 60 tidigare, 
berättar Johanna.

Ständiga avhopp
Region Dalarna håller hårt i slan-
tarna, och med ständiga avhopp 
till kommunala boenden och 
hemsjukvård tilltar stressen. 
Kommunerna konkurrerar med 
högre lön, lugnare tempo och 
bättre arbetstider. Regionen 
svarar med sparbeting.
 – Det är så feltänkt! säger 
Johanna Magnusson. Regio-
nens politik leder till fler sjuk-
skrivningar, som skapar vakan-
ser, som kräver rekrytering, sex 
veckors inskolning, vilket kostar, 
vilket ökar stressen och orsakar 
nya avhopp…
 Men blödningen kan stoppas.

Kortare arbetstid
– Helst av allt önskar jag att 
regionen erbjuder 30 timmars 
arbetsvecka med heltidslön. Då 
skulle jag och andra underskö-
terskor och sjuksköterskor orka 
mer, och skonas från stress och 
sjukskrivningar.
 Därmed skulle nästan alla 
få heltid. Det skulle visserli-
gen kräva fler anställda inom 
ett område där det redan job-
bar alltför få, men skulle å andra 
sidan locka fler att söka sig till 
vårdyrkena.

Återhämtning
– Det känns helt klart som ett 
avlägset mål, men man behö-
ver verkligen inte vara vänster 
för att vara för. Med mer tid för 
återhämtning och mer utvilad 
personal skulle vi få en säkrare 
och effektivare vård, menar 
Johanna.
 Som ensamstående med två 
hemmavarande tonårssöner 
orkar hon inte jobba heltid, och 
når därför efter tio år i yrket inte 
upp till sin heltidslön på 27 100 
kronor i månaden. Denna är 
dessvärre redan så låg att den 
inte kan matcha regeringens 
krav på ”godtagbar försörjning”. 
Den gäller för arbetskrafts- 
invandrare och är 27 360.
 – Samhället behöver oss, 
påpekar Johanna Magnusson 
 Det enda som fattas är en bra 
politik.

Per Längby

bli ett tufft år ekonomiskt, men vi gör allt 
i vår makt för att inga jobb ska försvinna.

Också här är det de låga statsbidragen 
som sätter budgeten i obalans. Kostnads-
ökningar och inflation gör att kommuner 
och regioner behöver stora tillskott för att 
klara sina uppdrag, men regeringen har 
inte levererat.
 – Enligt SKR är det 28 miljarder som 
hade behövts. Med Vänsterpartiets bud-
get hade de fått 30 miljarder. Regeringen 
och SD ger 10 miljarder. Det säger något 
om hur mycket – eller lite – regeringen 
och SD bryr sig om krisen i välfärden, 
menar Clara Lindblom. 

Även i Umeå är läget ansträngt. Till 
nästa år väntar nedskärningar på omkring 
250 miljoner kronor. Men det är i regio-

nen det riktiga dråpslaget kommer — där 
kommer det att krävas nedskärningar på 
nästan en och en halv miljard för att bud-
geten ska gå ihop. Det är besparingar som 
västerbottningarna kommer att känna av i 
både vården och kollektivtrafiken.

Vänsterpartiets gruppledare i 
Umeå, Bore Sköld, kommenterar:
 – Flera regeringar i rad har jublat över 
alla nysatsningar på industrin här i Norr-
land, men hur har de tänkt att människor 
ska kunna bo och leva här när det varken 
finns pengar eller personal till välfärden, 
eller för den delen några bostäder?

Mönstret är tydligt; över hela landet 
lämnar regeringen och SD kommunerna 
i sticket. För dem är ett samhälle som hål-
ler ihop ett problem, inte en tillgång. ■

”Det är en stark  
välfärd som är den 
verkliga brotts- 
förebyggande 
åtgärden.
EMMA-LINA JOHANSSON Clara Lindblom

Bore SköldEmma-Lina Johansson
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6 miljarder fick de som har det bäst ställt dela på i RUT- 
avdrag 2020. En omfördelning från fattiga till 
rika. Från bruksorter och landsbygd till Stock-
holms rika kranskommuner. Hade pengarna istäl-

let använts för allas bästa hade vi kunnat anställa  
13 500 undersköterskor i äldreomsorgen eller  
10 500 lärare i våra grundskolor.

● Samtliga regioner räknar med stora 
underskott nästa år på grund av historiskt 
hög inflation. Många regioner flaggar 
för varsel av vårdpersonal och nedskär-
ningar. Framför allt är det pensionskost-
nader som ökar dramatiskt och skapar 
stora hål i regionernas kassor. Samtidigt 
täcker regeringens statsbidrag till vården 
inte ens upp hälften av det som behövs 
för att fylla dessa hål.
 Trots det har vi lyckats förhandla fram 
en budget som räddar vården och som 
inte innebär alltför dramatiska neddrag-
ningar i kollektivtrafiken. Det är inte en 

Vänsterpartiet samarbetar med Mittenkoalitionen (S/C/MP) 
som styr Region Stockholm, och inför 2024 har vi varit med 
och förhandlat budget. Vi är stolta över vårt avtryck i budge-
ten, även om det i mångt och mycket är en krisbudget.

Budget för en 
rättvisare region

bra budget, men vi är övertygade om att 
det hade sett betydligt värre ut utan Vän-
sterpartiets avtryck, eller med en borger-
lig budget.

Det räcker inte ända fram
Skatten höjs med 30 öre, vilket ger ett 
tillskott på cirka 2,3 miljarder. Detta 
räcker för att sjukvården inte ska behöva 
skära ner dramatiskt och det ger ett litet 
tillskott till trafiken. Men det räcker inte 
ända fram. För att få ett ytterligare till-
skott till trafiken höjs SL-kortet med 50 
kronor, men det reducerade priset för 

barn, pensionärer 
och studenter lig-
ger kvar på 2022 
års nivå. Underskot-
tet för regionen som 
helhet beräknas landa på 
cirka 4,5 miljarder kronor i 
slutet av året.

Vänsterpartiets budget
För att vara tydliga med våra priorite-
ringar lägger vi också ett eget budgetför-
slag. Det är alltså den budget som skulle 
gälla om vi hade egen majoritet och inte 

förhandlade med 
andra partier.

 Den viktigaste 
prioriteringen är att 

undvika varsel och 
nedskärningar, samti-

digt som viktiga långsiktiga 
reformer i sjukvården får fort-

sätta. Det handlar bland annat om att 
fortsätta stärka primärvården så att fler 
kan få en fast läkare på sin vårdcentral, 
och att ställa om de delar av den priva-
tiserade vården som fungerar sämst till 
mer hållbara vårdformer. ■

Anna Sehlin och Jonas Lind-
berg är oppositionsregion-

råd för Vänsterpartiet i 
Region Stockholm.

dömts för folkbokföringsbrott och Par-
tiet Nyans två mandat blivit ett plus en 
vilde.
 Mer bekymmersamt än den allmänna 
politiska röran är naturligtvis den politik 
det nya högerstyret kommer att föra med 
Sverigedemokraternas aktiva eller pas-
siva stöd. När detta skrivs har vi ännu 
inte sett hur det nya styrets budget för 
nästa år ser ut. Sannolikt hinner de inte 
med några mer drastiska nedskärningar 
nu, men 2025 och 2026 kan det bli 
betydligt värre. Om de nu lyckas hålla 
ihop i tre år till. 
 Vänsterpartiet kommer hur som helst 
att fortsätta en offensiv och konstruktiv 
oppositionspolitik: minskade klassklyf-
tor, jämställdhet, en förstärkt miljö- och 
klimatpolitik, antirasism, nej till vinster 
i välfärden, fördjupad lokal demokrati. 
I valet 2026 ska vi tillsammans med 
alla goda krafter säkra en stabil rödgrön 
majoritet. Det har Botkyrkaborna för-
tjänat.

Mats Einarsson,
Gruppledare för

Vänsterpartiet Botkyrka

Hela havet stormar
i Botkyrkapolitiken

● Det är inte direkt stabilitet som 
präglat politiken i Botkyrka det 
gångna året. I valet blev den 
styrande majoriteten – Soci-
aldemokrater, Kristdemo-
krater, Centerpartister, 
Miljöpartister och Libe-
raler – minoritet, men 
fortsätter att styra. Sedan 
bestämmer sig Socialde-
mokraterna för att sparka 
sin gruppledare och därmed 
också kommunstyrelsens ordfö-

rande. En ny gruppledare och ordfö-
rande för kommunstyrelsen tillträder 
och de styrande partierna intygar att 
allt fortsätter som vanligt. Den styrande 
minoriteten bestämmer sig dock för att 
bli ännu mindre och sparkar ut Cen-
terpartiet, vilket följs av att nio Soci-
aldemokrater i fullmäktige lämnar sitt 
parti och blir så kallade politiska vil-
dar. Den styrande minoriteten dekla-
rerar då att det ska genomföras nya val 
till nämnderna och kommunstyrelsen. 
Det har man dock inte majoritet för. 
Då bestämmer sig Kristdemokraterna 

för att överge skutan och gå samman 
med Moderaterna, Tullingepar-

tiet och de vilda ”oberoende 
socialdemokraterna” för att 
bilda en ny styrande mino-
ritet. Noteras kan dessutom 
att under den här proces-
sen har Sverigedemokrater-

nas gruppledare avgått och 

Vänsterpartiet står stadigt när det 
blåser i Botkyrka.

Vänsterpartiets gruppledare 
Mats Einarsson kommente-
rar en stormig tid i politiken 
i Botkyrka. Vänsterpartiet 
kommer att fortsätta stå 
upp för välfärden, försöka 
stärka miljö- och klimatarbe-
tet och arbeta för en fördju-
pad lokal demokrati.

5 vänsterkrav

1.
 2.
 3. 

4. 

5. 

Barnomsorg på
obekväm arbetstid

Avgiftsfri kulturskola

Utveckling av Vålds-
preventivt Center

Rätt till heltid för
kommunanställda

Upprustning av tunnel-
bane-och pendeltågs-
stationerna
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2021 betalade Sveriges regioner 
drygt 800 miljoner kronor till 
nätläkarbolagen. Det motsvarar 
1-2 procent av regionernas primär-
vårdsbudgetar. Det är en massa 

800 miljoner pengar som istället skulle kunna 
gå till husläkarmottagningarnas 
livsviktiga verksamhet. Det är helt 
klart dags att täppa till nätläkarnas 
guldåder direkt in i skattkistan.

Är sjukvården jämlik i dag?
– Nej, det kan man inte påstå. 
Med ordet ”valfrihet” som 
snuttefilt har vårdbolagen gjort 
sjukvården ojämlik. Stockholm, 
där privatiseringarna har gått 
längst, har 40 procent högre 
vårdkonsumtion än i övriga 
landet. Det beror inte på att 
stockholmare är sjukare än 
andra, utan på att vårdbolagen 
lockar och pockar med sin 
marknadsföring. Det är inte 
längre de sjukaste som får vård 
först, för det genererar ingen 
vinst. Vården har blivit en fråga 
om konsumtion och maximal 
tillgänglighet.

Vad kan regionerna göra för 
att få en mer jämlik vård?
– Precis det som Region Stock-
holm gör nu: ta bort vårdval 
och ta tillbaka vård i egen regi. 
Man måste också vara mycket 
tydlig och kommunicera hur 
vårdbolag har missbrukat både 
resurser och förtroende. ■

Hallå där
Karin Rågsjö (V)
Riksdagsledamot och partiets 
talesperson i sjukvårdsfrågor

www.vänsternivården.se

LÄS MER OCH SE FILMEN OM DEN  
MISSLYCKADE MARKNADSVÅRDEN

Vill du veta mer  
om vänsterns politik  

för en jämlik sjukvård?

Dr Glad: Sluta
finansiera nätläkarna 
med skattemedel

● I slutet av sommaren blev en stat-
lig utredning om nätläkarbranschen, till-
satt av den förra regeringen, färdig. Den 
innehåller bland annat förslag om att 
begränsa nätläkarbolagens möjligheter 
att utnyttja den så kallade utomlänser-
sättningen för att tjäna pengar kors och 
tvärs över regiongränserna.
 Men det största problemet, att 
nischade nätläkare fritt kan faktu-
rera regionerna för vård de inte beställt 
genom att sluta underleverantörsavtal 
med en vårdcentral någonstans i landet, 
kommer utredningen inte åt. Det menar 
Andreas Thörneby, allmänläkare på en 
vårdcentral utanför Göteborg, engage-
rad i Svensk förening för allmänmedicin 
och flitig sjukvårdsdebattör.
 – Förslagen är tyvärr helt tandlösa. 
Det kommer fortsatt att vara fritt fram 
att kontakta en nätläkare för att få host-

medicin, säger han.
 De senaste åren har nätlä-
karna utvecklats till ett sta-
digt ökande antal väldigt 
nischade tjänster. Det finns 
i dag appar för allt från 
blodtryck och migrän till 
urinvägsinfektion och 
menstruation.
 Utredningen föreslår att 
den region där ett bolag eta-
blerar sig ska göra en ”behovs- 
och lämplighetsprövning” för att 
förhindra att onödig vård utförs.

 – Jag värjer mig mot begreppet onö-
dig vård. Det är ju inte dåligt i sig att 
alla har en läkarkontakt i fickan, om vi 
hade haft oändliga resurser. Det nätlä-
karbolagen gör är snarare lågpriorite-
rad vård som får oproportionerligt hög 
andel av vårdens resurser, säger Andreas 
Thörneby.
 Opinionstrycket i frågan om nätlä-
karna är högt och det är inte omöjligt att 
regeringen och Sverigedemokraterna gör 
verklighet av utredningens förslag, tror 
han. Att gå fram med förslag som låter 
bra på pappret men gör lite skillnad i 
verkligheten kan bli en enkel utväg.
 Men för att på allvar komma till bukt 
med nätläkarbolagens negativa effek-
ter på hälso- och sjukvården skulle det 
behövas mer långtgående reformer. En 
konkret lösning skulle kunna vara att 
låta patienterna helt enkelt betala för 
nätläkarvården ur egen ficka, så att 

deras affärsidéer inte belastar regi-
onernas budgetar.

 – Så har man gjort i 
Norge och det fungerar 
där, konstaterar Andreas 
Thörneby. ■

På sociala medier driver Andreas Thörneby 
opinion i sjukvårdsfrågor med hjälp av satir-
kontot “Doktor Glad AB”.

Till vardags jobbar Andreas 
Thörneby som allmänläkare 

på en vårdcentral i Kinna utanför 
Göteborg. Han är även engagerad i SFAM, 

Svensk förening för allmänmedicin.

En statlig utredning före-
slår en rad nya regler för 
nätläkarföretag. Men utred-
ningen missar den vikti-
gaste poängen, tycker läka-
ren Andreas ”Doktor Glad” 
Thörneby. En lösning skulle 
vara att sluta finansiera dem 
med skattemedel.



Nio myter och  
sanningar om vinster  
i välfärden

2 Vinstregleringen drabbar 
främst småföretag.

Vinstregleringen kommer snarare att stärka 

seriösa företag – stora som små – som sätter 

verksamheten först. Idag riskerar de att konkur-

reras ut av stora vinstmaximerande bolag. Redan 

i dag står tre jättebolag för cirka 50 procent av 

den privata vårdmarknaden.

Utan vinstdrivna företag 
försvinner valfriheten  

i välfärden.

I så fall skulle det inte finnas någon valfrihet 

i övriga Europa. Men det gör det, trots att 

många länder är mycket tuffare när det gäl-

ler eventuella vinstuttag ur välfärdssektorn.

1

3 EU förbjuder vinst-
stopp i välfärden.

Det finns inget i EU-rätten som garanterar 
privata bolag rätt att ta del av välfärdens 
skattepengar. Det finns inget annat land i 

EU som har så generösa regler för vinstut-
tag inom hela välfärden som Sverige har.

Ägarna till de största bolagen, som gör stora vin-

ster på vårdpersonalens arbete (oftast kvinnor), 

är nästan bara män. Men även löner, anställnings-

villkor och andelen kvinnliga chefer är bättre och 

fler i offentlig välfärd än i privata bolag.

Vinstdriven välfärd 
gynnar kvinnor.

8

Vinstdrift leder till 
bättre kvalitet.

Vinst-

bolagen undviker 

att jämföra det som allra 

mest garanterar kvalitet – personalens 

villkor. Och när den mest kostsamma vården 

överlåts på det offentliga, är det svårt att få en rättvis 

jämförelse. Jakten på vinst påverkar hela välfärden 

och påverkar alla våra gemensamma verksamheter. 

Vinsten ställs hela tiden före de verkliga behoven.9

Riskkapitalisterna har 
slutat skattefuska.

4
Skatteverket har visat att åren

2012–2015 skatteplanerade fort-

farande 19 av de stora välfärdskon-

cernerna och betalade ingen eller 

obetydligt med skatt.

Privata bolag har bättre villkor för anställda.

5
Inom skola och äldreomsorg är det  

generellt lägre löner, lägre personaltät-
het, färre fast anställda och färre rätt 

utbildade, jämfört med i offentlig sektor.

Välfärdsbolagen gör 
inga stora vinster.

6

Fel, det finns få branscher där man 
får tillbaka så mycket per egen satsad krona. Oftast 3–4 gånger mer än i andra 
branscher. Det mesta av kapitalet är 

helt enkelt våra skattepengar.

Privata bolag vill 
främst utveckla 

välfärden.

7
Om bolagen bara syf-

tade till att utveckla 
verksamheten skulle 

vinsten återinvesteras i verk-

samheten. Att flera miljarder per år istället 

går till aktieutdelningar, uppköp av andra 

verksamheter och VD-löner visar att det är 

vinsten man är intresserad av.


